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V jedné ze svých písní zpívá Bob Dylan o tom, že ať jsme kdo jsme, budeme
muset někomu sloužit. Může to být ďábel, nebo Hospodin, ale budeme muset
někomu sloužit.1 Ježíš nám zde staví před oči dvě možnosti, v nichž jde v
podstatě o totéž, co v Dylanově písni. Buď budeme sloužit Bohu, nebo majetku.
Ježíš na tomto místě neříká, že máme raději sloužit Bohu. I když je to
samozřejmě lepší, a v konečném důsledku nás jeho slova právě ke službě Bohu
vedou. Místo toho jednoduše konstatuje, že sloužit zároveň Bohu i majetku
prostě nemůžeme. Není možné milovat Boha z celého srdce a zároveň žít pro
hromadění majetku. John Stott si ve svém výkladu Kázání na hoře všímá toho,
že někteří s tímto Ježíšovým tvrzením nesouhlasí a odmítají tak tvrdou a
jednoznačnou volbu přijmout. “Buď slouží Bohu o nedělích a mamonu přes
týden, nebo Bohu slouží ústy a mamonu svým srdcem, nebo Bohu zdánlivě a
mamonu ve skutečnosti, nebo Bohu polovicí své bytosti a mamonu druhou.” (J.
Stott, Kázání na hoře) Pokud ale nejsme i se svým majetkem cele ve službách
Božích, sloužíme ve skutečnosti majetku. Bůh nám nezakazuje mít majetek. A
být bohatým člověkem není podle Bible hřích. Jde tu však o to, kdo nebo co
určuje naše rozhodování a jednání. Je to Bůh, nebo peníze a věci? “ Nesprávné
není věci vlastnit, ale je špatné, když věci vlastní nás. ” (W. W. Wiersbe)

Ježíš nás nepochybně chce vyvést z vnitřní rozpolcenosti mezi touhou po Bohu
a po majetku. A proto nám říká, že si nemáme dělat starost o svůj život, o jídlo,
pití a oblečení. Vždyť právě tím, že si děláme starosti o své živobytí, se snadno
zapleteme do služby špatnému pánu. Strachujeme se o to, jak vyjdeme s penězi.
A když jich máme víc, přináší nám to pocit bezpečí. Tak se může snadno stát, že
se začneme spoléhat spíš na obnosy na svých účtech než na Boha. Právě proto je
ten pokyn “Nemějte starost” tak důležitý. Ježíšova slova však nasvědčují tomu,
že tehdy mluvil k lidem, kteří byli mnohem chudší než my. Vždyť si dělali
starosti s tím, co budou jíst a pít, a co si vezmou na sebe. Máme my tady a teď
takové starosti? Trápí nás otázka, co si dnes dáme k obědu, a co budeme mít
dnes k večeři? Máme těžkou hlavu z toho, do čeho se v zimě oblékneme?
Většinou asi takové starosti nemáme. A to je také důvod, proč Bohu děkovat.
Asi si převážně nepřipadáme jako bohatí lidé. V porovnání s Ježíšovými
prvními posluchači jimi jsme. Přesto se starosti kolem majetku a peněz snadno
zmocní i nás. Potřebujeme přece zaplatit spoustu věcí. Náklady spojené s
bydlením, se studiem dětí. Hypotéky, provoz a opravy auta. Atd. Sice nám

1 Bob Dylan - Gotta Serve Somebody (Official Audio) - YouTube
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bezprostředně nehrozí, že bychom zemřeli hladem, žízní a zimou, ale i tak
máme hodně starostí. Možná nám někdy i připadá, že ti lidé v dávných dobách
to měli jednodušší, když měli o tolik míň věcí. Pokrok ve vědě a technice nám
přinesl mnohem víc pohodlí, ale také nové problémy. A tak, i když se naše
starosti většinou netýkají holého přežití a máme často víc, než jsme sami
schopni spotřebovat, přece nemáme ani zdaleka bezstarostný život.

Ježíš nás vede ke spoléhání na Boží péči. Vede nás k důvěře, která je v
naprostém protikladu k ustrašené ustaranosti. Ježíšova logika je prostá. Když
nám Bůh dal život, jistě nám dá i pokrm a nápoj k jeho udržování. Když nám
dal tělo, určitě nám dá i oděv k jeho oblečení. Když dává pokrm ptákům, tím
spíš ho dá nám. Vždyť jsme pro něho mnohem cennější, než ptáci. A když Bůh
věnuje takovou péči vzhledu polních lilií, tím spíše dá oblečení nám. Ježíš nám
tu neříká, že nemáme pracovat. Neříká, že nemáme prozíravě plánovat, dělat si
zásoby, spořit. Takový přístup k životu Bůh nepodporuje. Když jsme ale udělali
všechno, co bylo naší odpovědností a povinností, pak už se nemáme dále
strachovat. Výsledek už není na nás, ale na Bohu. Corrie Ten Boom řekla, že “
starosti nezajistí bezstarostný zítřek, ale připraví nás o sílu pro dnešek ”.
Potřebujeme se naučit žít jenom jeden den najednou, jak nás k tomu vede Ježíš
v závěru přečteného oddílu.

Ještě předtím nás však učí, v čem spočívá správné životní zaměření. Většina lidí
v životě něco hledá, a i když to tak nenazývají, vlastně hledají něco jako
nejvyšší dobro. Tím rozhodně nejsou peníze a majetek. Ježíš to zde nazývá “
jeho království a spravedlnost ” (v. 33). V našich životech nám má jít o Boží
vládu, aby Ježíš byl skutečně naším Pánem. A aby se toto jeho panství šířilo i do
životů lidí kolem nás. A má nám jít o to, aby v našich životech a našich
vzájemných vztazích převládala Boží spravedlnost. To je ten způsob života, o
kterém Ježíš mluví v Kázání na hoře (Mt 5-7). Lze ho shrnout pokynem: “ Jak
byste chtěli, aby lidé jednali s vámi, tak vy ve všem jednejte s nimi;... ” (Mt 7,12
ČEP) Pokud nám v životě půjde hlavně a především o tyto věci, můžeme počítat
s tím, že Bůh nám přidá všechno ostatní, co budeme pro tento život potřebovat.
Jídlo, pití, oblečení, peníze, zdraví, domy, auta a Bůh ví, co ještě. Když se
budeme starat hlavně o to, abychom sloužili Bohu, Bůh se postará o nás.

Sloužit zároveň Bohu i majetku prostě nemůžeme, je to buď a nebo. Nechceme
- li se stát otroky mamonu, je třeba, abychom si nedělali nadbytečné starosti o
své živobytí. Místo toho máme spoléhat na Boha, že se o nás postará. A Ježíš
nás ujišťuje, že když nám v životě půjde o to, abychom žili podle Boha, on to
učiní. Takový život bez ustrašené ustaranosti nám umožnil Pán Ježíš, když za
nás položil svůj život. A abychom tak mohli skutečně žít, potřebujeme uvěřit
svědectví, které o Pánu Ježíši přináší Bible.
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